
                                                                                                           

 

CONSELL DE LA FORMACIÓ PROFESSIONAL DE BARCELONA  

Comissió Plenària 

 

23 de novembre del 2022 – de 12h30h a 14.30h 

Auditori, Institut Bonanova 

 
Assistència 

Pau González Val, Regidor d’Educació de l’Ajuntament de Barcelona 
Maria Truñó Salvadó, Vicepresidència 1a del Consell 
Neus Pons Pena, Vicepresidència 3a del Consell 
Isabel Moreno, IMEB 
Berta Clemente, Grup Municipal Junts per Catalunya 
Eloy Valdecantos, Grup Municipal Barcelona pel canvi (actual Valents) 
Joan Ramón Riera, Grup Municipal PSC 
Ruth Toribio, Grup Municipal PSC 
Marta Carranza, Consell Escolar Municipal /Consell Educatiu de ciutat 
Marisol Zuil, Consell Educació de Nou Barris 
Gemma Verdés, Consorci d'Educació de Barcelona 
Marta Sendra Ibáñez, Regidoria de Comerç, Mercats, Consum, Règim Interior i Hisenda 
Paco Ramos, Barcelona Activa 
Manel Punsoda Buxo, Regidoria de Drets de Ciutadania i Participació 
Lourdes González Campos, Centres públics de formació professional - Institut Mare de Déu de 
la Mercè 
José Luis Durán Moyano, Centres públics de formació professional - Institut Escola del Treball 
de Barcelona 
Melcior Arcarons Rua, Centres de formació professional concertats - Fundació Escola cristiana 
de Catalunya (FECC) 
José Luis Álvarez, Centres de formació professional concertats - Confederació de centres 
autònoms d'ensenyament a Catalunya (CCAEC) 
José Miguel Mayos Roca, Centres de formació professional privats - Escoles privades 
independents de Catalunya (EPIC) 
Neus Gómez, Gerència de Serveis d’Educació de la Diputació de Barcelona 
Virginia Tenorio Hidalgo, Cambra de Comerç, Indústria i Navegació de Barcelona 
Mireia Martín Pardina, PIMEC 
Antonio Rodríguez, Foment del Treball 
Jesús Martín Rivera, Unió General de Treballadors (UGT) 
Emilia Macias, Comissions Obreres (CCOO) 
Ismael Robles, Comissions Obreres (CCOO) 
José Antonio Andrés Villena, Direcció General d’Ensenyaments Professionals de la Generalitat 
de Catalunya 
Belén Tascon, Federació d’Associacions de Mares i Pares d’Alumnes de Catalunya (FaPaC) 
Pati Sarrias, Federació de Pares i Mares d’Alumnes d’estudis sufragats amb fons públics no 
universitaris (FAPAES) 
Antonio M. Rodríguez Arenas, Associació de Mestres Industrials i Tècnics Superiors (AMITS) 
Begoña Gasch Yagüe, Asociación Española de Escuelas de Segunda Oportunidad 
Sergi Lozano, CJB -Acció Jove 
 
 



 
                                                                                                                                                        
 

 

Ordre del dia  

12:44h – 13:10h Benvinguda  
13:10h – 13:12h Aprovació de les actes de les sessions anteriors 
13:12h – 13:40h Aprovació de l’Informe del grup de treball de “Plena continuïtat 

formativa en l’etapa 16-18 i reducció de l’abandonament 
educatiu”. 

13:40h – 14:00h Balanç dels 10 anys de l’FP Dual a l’Ajuntament de Barcelona 
14:00h – 14:20h  Presentació dades de matrícula a la Formació Professional curs 

2022-2023 a càrrec del Consorci d’Educació de Barcelona 
14:20h – 14:35h  Afers de tràmit: Renovació membres del CFPB, Elecció 

representant del Consell de l’FP de Barcelona al Consell de 
ciutat 

14:35h – 14:40h  Precs i preguntes 
 
 
Benvinguda.  

El Regidor d’Educació, l’Im. Sr. Pau Gonzàlez Val, dona la benvinguda a la Comissió 
Plenària. Abans de començar la sessió dóna la paraula a Montse Blanes, directora de 
l’Institut Bonanova, a qui agraeix totes les facilitats per acollir la reunió del consell. 

Montse Blanes explica l’Institut Bonanova i les seves característiques a nivell 
d’organtizació i d’oferta formativa. 

 

 

Punt 1. Aprovació de les actes de les sessions anteriors 

S’aproven les dues actes anteriors, la del ple ordinari de 8 de juny i la del ple 
extraordinari de 8 de setembre. 

 

Punt 2. Aprovació, si s’escau, de l’informe del grup de treball de “Plena 
continuïtat formativa en l’etapa 16-18 i reducció de l’abandonament educatiu”. 

 

Lluís Vila de la FAPAES presenta els principals resultats i reptes de l’informe del grup 
de treball de “Plena continuïtat formativa en l’etapa 16-18 i reducció de 
l’abandonament educatiu”. 

Comentaris en relació a l’Informe: 

- Esmena 1: Revisar la terminologia, doncs és fa referència a Cicles de Grau 
Mig, quan hauria de ser Cicles de Grau Mitjà. 

- Esmena 2: Sobre l’apartat de Fites de l’Informe: a la Fita 2 caldria incloure en la 
redacció la presència d’orientadors a la post-obligatòria: afegir al final del 
redactat “i dotar-los dels recursos necessaris”. A la Fita 4: afegir al final del 
redactat “o qualsevol altre prova que hi doni dret d’accés”. 

- Esmena 3: Proposta d’estendre l’obligatorietat fins als 18 anys. 
Esmena 4: pàgina 8: “reduir les taxes d’idoneïtat a l’ESO...” 

 



 
                                                                                                                                                        
 

 

Pau Gonzàlez Val: 

- Introduir en el redactat de l’Informe les propostes d’esmenes 1 i 2.  
- En relació a l’esmena 3: La proposta d’estendre l’obligatorietat als 18 anys es 

decideix no integrar-ho a l’Informe, doncs cal reflexionar i treballar aquesta 
temàtica amb una major reflexió. 

 

Comentari 2: en el grup de treball de “Plena continuïtat formativa en l’etapa 16-18 i 
reducció de l’abandonament educatiu” no es va treballar la temàtica d’obligatorietat 
fins als 18 anys, pel que es considera, de la mateixa manera que el Regidor,  que no 
va en la línia de l’informe final i no s’ha d’incloure. 

Comentari 3: Es proposta integrar tots els documents de treball elaborats en els Grups 
de treball en les sessions del Plenari per tal que es puguin debatre. 

 

S’aprova l’Informe del grup de treball de “Plena continuïtat formativa en l’etapa 16-
18 i reducció de l’abandonament educatiu” per unanimitat del Plenari. 

 

El Regidor explica que el proper 19 de desembre, a les 17 h, a l’Escola Baixeras, es 
presentaran tots els informes del CEMB i del CFPB a les administracions permanents 
en un acte públic, en el que hi haurà una ponència del catedràtic de ciència política 
Quim Brugué per parlar de la capacitat d’incidència política dels consells participatius. 

 

Punt 3. Balanç 10 anys de l’FP Dual a l’Ajuntament de Barcelona. 

Maria Truñó (Comissionada) presenta el balanç dels 10 anys de l’FP Dual a 
l’Ajuntament de Barcelona i el debat de reconeixement col·lectiu generat.  

La Comissionada explica que fa deu anys que l’Ajuntament de Barcelona promou l’FP 
dual en el grup ajuntament.  I que de fet, va ser una de les primeres administracions 
públiques que s’hi va adherir a través de las seva participació com a prova pilot a les 
escoles bressol municipals. El projecte es va iniciar amb 30 EBM i que actualment 
arriba a la totalitat de la xarxa conformada per 130 escoles, implicant a 7 centres de 
formació professional. S’ha ampliat a altres departaments de l’Ajuntament com 
Barcelona Serveis Municipals o l’Agència de Salut Pública. La valoració per part dels 
diferents departaments implicats, centres formatius i alumnes és molt positiva.  

Ismael Robles: necessitat d’establir una formació específica per a persones que fan de 
tutores de les pràctiques DUAL, així com una reducció horària de la jornada o de la 
càrrega de treball, etc. 

Emilia Macias: necessitat de tenir alineat la formació que s’ofereix amb la possibilitat 
de crear places específiques d’aquella categoria laboral, com per exemple passa amb 
les places que s’ofereixen des de l’Ajuntament de Barcelona, que després no tenen 
accés a treballar-hi doncs no s’obren places de la categoria concreta. 

Jesús Martín Rivera: existeix una formació específica regulada per als tutors de 12h.  



 
                                                                                                                                                        
 

 

Comentari 5: és el moment de parlar de Qualitat en aquesta Formació DUAL. S’ha de 
millorar la guia dels treballadors docents que reben aquests alumnes. 

 

Punt 4. Presentació dades de matrícula a la Formació Professional curs 2022-
2023 a càrrec del Consorci d’Educació de Barcelona 

 
Gemma Verdés de la Direcció d’estudis postobligatoris del Consorci d’Educació de 
Barcelona explica les principals dades de matrícula a la FP pel curs 2022-2023. 
 
Joan Ramon Riera: proposa creuar l’alumnat que abandona a 4rt d’ESO amb el 
nombre total d’alumnes que no continuen per obtenir xifres més reals en relació a 
l’abandonament escolar. 
 
El Regidor recorda que el grup de treball de planificació s’iniciarà la propera setmana, 
concretament el 29 de novembre, a les 16 h, a la sala Guinovart. 
 
 
 
 
Punt 5. Afers de Tràmit 

- Renovació membres del CFPB 
 

El Regidor explica que alguns dels membres del Consell s’han donat de baixa per 
jubilació o motius professionals, i volen ser substituïts per altres persones de la seva 
mateixa organització, d’aquí que avui, d’acord amb el tràmit que preveu l’article 5.2. g) 
del Reglament del Consell aprovem la cessió i el nomenament de nous membres.  
 
Atès que no hi ha cap oposició per part dels membres del Consell s’aprova el tràmit de 
renovació de membres i la seva tramitació.  

 
- Elecció representant del Consell de l’FP de Barcelona al Consell de ciutat 

 
El Regidor explica que com ja es va anunciar a la comissió permanent i a través d’un 
correu electrònic el Consell de l’FP a de designar un representant al Consell de ciutat.  
 
El Consell de Ciutat, màxim òrgan de participació de la ciutat, està renovant els seus 
membres, i que entre els membres s’inclou la representació dels consells de 
participació sectorials. És per aquest motiu que cal que el consell de l’FP triï un 
representant.  
 
S’inicia la votació de les dues candidatures: entitat FAPEL i entitat FAPAES. 
 
Recompte: 34 vots 
Resultat: 8 vots per la candidatura de FAPEL, 25 vots per la candidatura de FAPAES, 
1 vot en blanc 



 
                                                                                                                                                        
 

 

La representació del Consell de la FP al Consell de Ciutat anirà a càrrec de Pati 
Sarrias de la FAPAES 
 
 
Punt 6. Precs i preguntes 

Antonio Rodríguez Arenas: La nova LOE genera una pèrdua de competència dels 
professorat de FP, com per exemple, la pèrdua de donar classes a professorat que ho 
estava fent abans. Aquest és un tema de l’estat espanyol, però es considera que les 
CCAA tenen la possibilitat de treballar-hi, així que es proposa que des de la Comissió 
de la FP es prengui una posició al respecte. 
 
Pau Gonzàlez Val: Es proposa escriure una proposta de posicionament del Consell de 
la FP per compartir-ho amb altres administracions, i que és pugui treballar des d’una 
de les comissions establertes. 
 
Fi de la sessió. 


